
 

Stránka 1 z 3 Místní akční plán rozvoje vzdělávání ORP Ostrava III 
 reg. č.: CZ.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0022870 

Zápis z 5. jednání  
pracovní skupiny pro rozvoj čtenářské gramotnosti 

a k rozvoji potenciálu každého žáka 
 
Projekt:  Místní akční plán rozvoje vzdělávání v ORP Ostrava III 

reg. č.: CZ.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0022870 
 
Místo konání: ZŠ Ivana Sekaniny 1804, Ostrava-Poruba 
Datum a čas:   18.04.2023, 9:00 
Přítomni: dle prezenční listiny 
 
Program: 

1. Přivítání účastníků 
2. Prohlídka ZŠ I. Sekaniny, školní knihovna, čtenářské koutky, vestibul školy 
3. Informace o připravovaném otevřeném jednání PS se školními knihovníky 
4. Materiály Jeden svět na školách 
5. Podněty členů pracovní skupiny, diskuse  

 
1. Přivítání účastníků 

Členové pracovní skupiny byli přivítáni vedoucí pracovní skupiny Mgr. Libuší Přikrylovou, MBA. 
Vedoucí pracovní skupiny poděkovala za přijetí v ZŠ I. Sekaniny. S ohledem na větší množství nových 
členů a hostů bylo přistoupeno k představení jednotlivých členů a hostů jednání. Následovalo 
představení programu jednání – prohlídka ZŠ, čtenářských koutků, školní knihovny a dalších prostor 
sloužících k rozvoji čtenářské gramotnosti, mediální gramotnosti, kritického myšlení a souvisejících 
kompetencí.  
 

2. Prohlídka ZŠ I. Sekaniny, školní knihovna, čtenářské koutky, vestibul školy 
Ředitelka ZŠ I. Sekaniny Mgr. Miroslava Bukovská představila školní knihovnu, která má ve škole 
velkou tradici. Zamýšlí knihovnu nadále provozovat a rozvíjet. Financování – šablony OP VVV, menší 
projekty, výzva SMO – školství, MAP – podpora školního knihovníka, nákup pomůcek. Z programu 
SMO byly aktuálně zřízeny čtenářské koutky se sedacími vaky. Školní knihovnice – nastoupila 2007, 
rovnou se stala školní knihovnicí. Knihovna zaznamenala výrazný růst, jedná se o multimediální 
knihovnu, školní informační centrum, školní knihovna oceněna v roce 2019 v rámci MAP ORP Ostrava 
II – Soutěž o nejlepší školní knihovnu na Ostravsku. Pokouší se neustále naplňovat trendy. Škola dále 
realizovala různé projekty týkající se modernizace knihovny i služeb, dva nové čtenářské koutky, 
plánují dovybavit nábytkem. V atriu školy je již koutek zařízen – knihovničky, sedací vaky. Z projektů 
podpořených SMO – nový nábytek, knihy. O nových knihách realizují besedy, kde tyto knihy 
představují (besedy pro děti z 1. stupně). Spolupracují s Knihovnou města Ostravy – pobočka 
Podroužkova. Realizují únikové hry – velmi populární během distančního vzdělávání, osvědčily se 
v mnoha předmětech. Dále realizují čtenářské dílny, neustále obnovují knižní fond (převážně jako 
součást projektů). Další aktivity: soutěž v recitaci, mezigenerační besedy s prarodiči (seznámení 
s oblíbenou knihou z dětství), v rámci projektu podpořeného SMO – program talentmanagement – 
přírodovědná literatura.  
 
Půjčovní doba před vyučováním, čtvrtky odpoledne, v hodinách literatury (hodiny probíhají ve školní 
knihovně). Výpůjční doba jeden měsíc.  
 

https://www.sekaniny.cz/
https://www.kmo.cz/
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Mgr. Bukovská dále uvedla, že by potřebovali knihovnický software, ovšem čekají na vývoj softwaru 
navazujícího na software pro evidenci žáků, který již škola využívá.  
 
Školy aktuálně velmi bojují s financemi, zvýšené platby za energie, bez projektů by nebylo možné 
mnoho věcí financovat, například rozvíjet školní knihovnu a čtenářské koutky. Knihovna disponuje i 
bilingvními knihami a audioknihami, ale zájem o audioknihy není příliš velký.  
 
 
Mgr. Tereza Krčíková uvedla, že aktuálně bude vyhlášen program SMO – bilingvní vzdělávání, kde 
mohou žádat. Mgr. Bukovská uvedla, že škola realizuje již mnoho projektů, což je zároveň zátěž pro 
ekonomku školy a pedagogy, nelze bohužel stíhat se současnými personálními kapacitami vše.  
 
Pracovní skupina diskutovala význam odborné literatury v době umělé inteligence a internetu + 
množství online materiálů. Lenka Klemšová uvedla, že doporučuje nakupovat nové knihy, starší knihy 
nelákají, je potřeba pravidelně knihovní fond obměňovat.  
 
Mgr. Přikrylová uvedla, že pokud děti nenacházejí ve školní knihovně nové knihy, tak přijdou jednou, 
dvakrát, ale zájem opadá bez nových knih.  
 
Mgr. Bukovská uvedla názor, že je dobré mít školní knihovny i při současném provozování veřejných 
knihoven – ve škole je žák každý den, do knihovny zajde mnohem méně často.  
 
Mgr. Přikrylová uvedla, že je problém s personálním obsazením školních knihoven, nesystémové 
financování, problémy s projekty, vícezdrojové financování (5 zdrojů), kombinace HPP/DPP, opět 
zdůraznila úlohu a potřebu školního knihovníka s plným úvazkem. Dále uvedla obdobnou situaci u 
jiných pozic (náležících do ŠPP).  
 
Mgr. Bukovská uvedla, že vhodné by bylo mít školního knihovníka minimálně na 0,5 úvazku, což je 
pro mnoho škol nemožné.  
 
Členové PS se opět shodli na názoru, že by nemělo být úkolem ředitele shánět neustále finance 
v projektech, nemají čas na pedagogickou a manažerskou práci – pokud chtějí mít personálně 
obsazenou a vybavenou školu, nelze to realizovat bez velkého množství projektů – administrativní 
zátěž mnoha zaměstnanců s projekty. Mgr. Bukovská – některé projekty řeší zřizovatel, například 
projekty z ITI. Mgr. Přikrylová – některé projekty řeší zřizovatel (investice), některé sama škola 
(obvykle neinvestice).  
 
Mgr. Stankušová – Ostravské muzeum provedlo revizi knižního fondu, zvažuje distribuci (darování) 
do škol, hodnotnější knihy, pokud by byl zájem.  
 
Mgr. Lednická – nesystémové financování aktivit škol brzdí rozvoj, jeden rok je projekt podpořen, 
další rok již ne, aktivita po roce končí. Námět pro PS pro financování – navrhnout změnu podmínek 
programů podpory města Ostravy – zavedení víceletých projektů.  
 
Mgr. Krčíková na dotaz uvedla, že podpora školních knihoven z rozpočtu SMO v rámci programů 
podpory bude pokračovat i nadále.  
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3. Informace o připravovaném otevřeném jednání PS se školními knihovníky 
Mgr. Májková uvedla, že MAP připravuje otevřené jednání PS se školní knihovníky, 29.05.2023 od 
13:00, diskutovány budou moderní trendy, databáze pomůcek. Bude poskytnut prostor pro sdílení, 
síťování knihovníků, přítomny budou mj. i Mgr. Krejčí a paní Klemšová, které v rámci MAP II školily 
školní knihovníky.  
 

4. Připomínky, podněty, diskuse členů pracovní skupiny 
Karel Synek stručně seznámil přítomné s aktivitou organizace Člověk v tísni – Jeden svět na školách. 

Jeden svět na školách (JSNS) je jedním ze vzdělávacích programů organizace Člověk v tísni. Již od roku 

2001 přispívá k výchově zodpovědných mladých lidí, kteří se orientují v současném světě, otevřeně a 

kriticky přistupují k informacím, nejsou lhostejní, chtějí ovlivňovat a také skutečně ovlivňují dění 

kolem sebe. Nabízené výukové materiály reagují na situaci ve společnosti a aktuální výzvy u nás i ve 

světě. Mimořádný důraz je kladen na praktickou využitelnost materiálů, a proto všechny vznikají ve 

spolupráci s učiteli. S materiály JSNS pracují učitelé a žáci na více než 4 000 základních a středních 

školách. Prostřednictvím filmů, diskusí a výukových aktivit přináší do škol důležitá témata a konkrétní 

příběhy. Věnují se lidským právům, moderním československým dějinám, mediálnímu 

vzdělávání a mnoha dalším tématům. Vyučujícím poskytují atraktivní formou audiovizuálních 

lekcí dokumentární filmy a metodické materiály dostupné online na portále JSNS.CZ. Jednotlivé 

lekce jsou zaměřeny na aktuální témata současného světa (lidská práva, rozvojová témata, občanská 

angažovanost) a na moderní československé dějiny. Vše na webu je zdarma a legálně. Registrace na 

portál je zdarma.  

Mgr. Krejčí uvedla, že lidé z JSNS jsou pozvaní na lekci také do MSVK.   

----------------------------------------------- 

RT MAP poskytl informace o proběhlém jednání Řídícího výboru MAP a doručeném draftu výzvy na 

MAP IV. Mgr. Májková vyzvala členy pracovní skupiny o zaslání návrhů aktivit do akčního plánu pro 

rok 2025. 

 

Diskutovány byly programy využívané školními knihovnami pro správu knihovny: Clavius 

(pozastaveny aktualizace), Tritius (udržovací poplatky), ZŠ Sekaniny čeká na vývoj systému EDUpage, 

ve kterém řeší jiné provozní záležitosti školy.  

 

Mgr. Bukovská dále uvedla, že programy NPI ČR nenaplnily očekávání, kritika programů, velký 

kvalitativní rozdíl například proti programům Univerzity Palackého Olomouc 

 

5. Určení termínu příštího jednání PS 
Příští jednání se uskuteční dne 06.06.2023 v 9:00 hodin. Realizační tým se pokusí dohodnout jednání 
v ZŠ Bohumínská.  

 
Zapsala: Mgr. Libuše Přikrylová, MBA    
vedoucí pracovní skupiny   

https://www.clovekvtisni.cz/
https://www.jsns.cz/projekty/lidska-prava
https://www.jsns.cz/projekty/pribehy-bezpravi
https://www.jsns.cz/projekty/medialni-vzdelavani
https://www.jsns.cz/projekty/medialni-vzdelavani
https://www.jsns.cz/lekce
https://www.jsns.cz/lekce
https://www.jsns.cz/lekce
https://www.jsns.cz/registrace

